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P r o t o k ó ł   Nr LII/2023 

z sesji Rady Gminy Bliżyn, która odbyła się w dniu 28 grudnia 2023r. 

w świetlicy OSP w Bliżynie. 

 

W obradach sesji uczestniczyli: 

1) Mieczysław Bąk – Radny Powiatu Skarżyskiego 

2) Mariusz Walachnia – Wójt Gminy Bliżyn 

3) Michał Jędrys– Sekretarz Gminy Bliżyn 

4) Beata Ozan – Skarbnik Gminy Bliżyn 

5) Monika Ceglińska – obsługa prawna UG 

6) Grzegorz Patura – obsługa informatyczna 

7) Anna Kowalik – obsługa Rady 

8) Jacenty Kita – Redaktor Naczelny Samorządowego Informatora Gminy Bliżyn 

9) Sołtysi zgodnie z załączoną listą obecności 

10) Radni zgodnie z załączoną listą obecności 

 

Zatwierdzony porządek obrad sesji: 

1. Otwarcie, stwierdzenie kworum, przyjęcie porządku obrad sesji. 

2. Przyjęcie protokołu z obrad LI sesji Rady. 

3. Informacja Wójta o pracy między sesjami oraz informacja o realizacji uchwał podjętych na 

    ostatniej sesji. 

4. Wystąpienia zaproszonych gości. 

5. Interpelacje i zapytania radnych. 

6. Sprawozdanie z realizacji Kompleksowego Planu Rozwoju Szkół za 2023 rok. 

7. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

    a) wprowadzenia zmian do Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

        Alkoholowych, Przeciwdziałania Narkomanii oraz Innych Uzależnień na lata 2022-2025, 

    b) uchwalenia wieloletniego gminnego programu osłonowego „Posiłek w szkole i w domu” 

        na lata 2024 – 2028, 

    c) podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do przyznania nieodpłatnej 

         pomocy w zakresie dożywiania dla osób objętych wieloletnim rządowym programem 

       „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028, 

    d) określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania dla osób objętych wieloletnim 

        rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028, 

        e) wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2023- 

               2035, 

           f) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok, 

           g) ustalenia wykazu wydatków budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie 

               wygasają z upływem roku budżetowego 2023. 

8. Uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2024-2035: 

    a) przedstawienie projektu uchwały, 

    b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach, 

    c) opinie Komisji Rady, 

    d) dyskusja, 

    e) podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 

        2024-2035. 

9. Uchwalenie budżetu Gminy Bliżyn na 2024 rok: 

     a) przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 

     b) przedstawienie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach, 

     c) opinie Komisji Rady, 
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     d) stanowisko Wójta w sprawie opinii Komisji, 

     e) dyskusja, 

     f) podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 2024 rok. 

10. Zatwierdzenie protokołu Nr 33/2023 z kontroli Komisji Rewizyjnej przeprowadzonej  

       w dniu 7 grudnia 2023r. w Urzędzie Gminy Bliżyn w zakresie przetargów 

       przeprowadzonych w ramach ustawy o zamówieniach publicznych w 2023 roku. 

11. Informacje, komunikaty i oświadczenia. 

12. Zamknięcie obrad sesji. 

 

Przebieg obrad sesji: 

Pięćdziesiątą drugą w kadencji sesję Rady Gminy Bliżyn otworzył i poprowadził Jacek 

Krzepkowski - Przewodniczący Rady Gminy Bliżyn.  

Poinformował, że w świetle Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady z dnia  

27 kwietnia 2016r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych 

osobowych i ustawą o samorządzie gminnym obrady Rady Gminy Bliżyn są transmitowane  

i nagrywane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Po przywitaniu wszystkich obecnych Przewodniczący Rady poinformował zebranych, że  

w obradach sesji uczestniczy 14 radnych na ustawowy skład Rady 15 radnych, w związku  

z czym uchwały podejmowane na sesji są prawomocne.  

Następnie Przewodniczący Rady odczytał porządek obrad sesji, do którego Wójt Gminy 

wniósł o wprowadzenie trzech projektów uchwał: 

1) w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Bliżyn na lata 

2023-2035, 

2) w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok, 

3) w sprawie ustalenia wykazu wydatków budżetowych, których niezrealizowane planowane 

kwoty nie wygasają z upływem roku budżetowego 2023. 

Przewodniczący Rady zaproponował, aby projekty tych uchwał rozpatrzyć w punkcie 7 lit. e), 

f), g). 

Innych uwag ani wniosków nie zgłoszono do porządku obrad sesji. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad wprowadzeniem do porządku obrad 

projektów uchwał zgłoszonych przez Wójta: 

1) za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie wprowadzenia 

zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2023-2035 w punkcie 7  

lit. e) głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym wniosek został przyjęty przez Radę. 

2) za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie wprowadzenia 

zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok w punkcie 7 lit. f) głosowało 14 radnych, głosów 

przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty 

przez Radę. 

3) za wprowadzeniem do porządku obrad sesji projektu uchwały w sprawie ustalenia wykazu 

wydatków budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie wygasają z upływem 

roku budżetowego 2023 w punkcie 7 lit. g) głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, 

głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty przez Radę. 

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem porządku obrad LII 

sesji Rady łącznie z przyjętymi wnioskami: 

Za przyjęciem porządku obrad LII sesji łącznie z przyjętymi wnioskami głosowało 14 radnych, 

głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym porządek obrad LII 

sesji Rady łącznie z przyjętymi wnioskami został przyjęty przez Radę. 
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Ad. 2 

W związku z nie zgłoszeniem uwag do protokołu z obrad LI sesji Rady Przewodniczący Rady 

wniósł o jego przyjęcie. 

Za przyjęciem protokołu z obrad LI sesji Rady, która odbyła się w dniu 29 listopada 2023r. 

głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym protokół z LI sesji został przyjęty przez Radę. 

Ad. 3 

W punkcie 3 porządku obrad Mariusz Walachnia – Wójt Gminy Bliżyn przedstawił 

informację o swojej pracy między sesjami oraz informację o realizacji uchwał podjętych na 

ostatniej sesji (informacje w załączeniu). 

Ad. 4 

Wystąpienia zaproszonych gości: 

Mieczysław Bąk złożył wszystkim obecnym, ich rodzinom, mieszkańcom najlepsze życzenia 

na nowy nadchodzący 2024 rok. 

Sławomir Młodawski zapytał, czy w związku z realizacją przez Powiat Skarżyski zadania 

jakim jest budowa drogi w Sorbinie, gmina Bliżyn będzie partycypować w jej wykonaniu. 

Mieczysław Bąk wyjaśnił, że 80-85% stanowi dofinansowanie zewnętrzne natomiast pozostałe 

koszty stanowią wkład własny dlatego zapewne Powiat wystąpi do gminy o udział  

w partycypowaniu tego zadania.. 

Wójt dodał, że na drogę w Sorbinie przyznano dofinansowanie  prawie 8 mln zł ale na tym 

etapie nie było dyskusji o partycypowaniu gminy w to zadanie. Tak samo dotyczy to drogi 

Brzeście-Zagórze. Jedynie była mowa o dofinansowaniu gminy do dalszej budowy chodnika  

w Odrowążku. 

Grzegorz Wróbel uważa, że gmina nie powinna partycypować w zadaniach realizowanych 

przez Powiat bo gminie nikt nie dokłada do budowy dróg gminnych położonych również na 

terenie powiatu. 

Mieczysław Bąk podzielił pogląd radnego. Żadnej gminie w powiecie nie udało się uzyskać 

dofinansowania z powiatu na drogi, które znajdują się na terenie powiatu albo z nim graniczą. 

Radny jest zdania, że gminy nie powinny partycypować w kosztach inwestycji powiatowych 

ale niestety ten pogląd podziela mniejszość. Większość gmin w powiecie skarżyskim żeby 

wykonywać inwestycje zaciąga nawet kredyty by dofinansować zadania powiatowe co zdaniem 

radnego jest niezdrowe.  

Ad. 5 

Interpelacje i zapytania radnych: 

Sławomir Młodawski – interpelacja: 

Zwracam się do p.Wójta z prośbą o przekazanie do Zarządu Dróg Krajowych i Autostrad 

Oddział Kielce rejon Starachowice o usunięcie fragmentu ziemi z pasa drogowego przy drodze 

krajowej nr 42 na wysokości byłej składnicy drzewa – prawy pas jadąc od Skarżyska. Jest tam 

zaniżenie drogi, woda gromadzi się na pasie drogowym stwarzając niebezpieczeństwo 

wypadku dla kierowców. Usunięcie ziemi spowoduje wpływ wody do rowu przydrożnego. 

Agnieszka Świercz – interpelacja: 

Jako Radna Gminy Bliżyn zwracam się z prośbą do Zarządu Dróg Powiatowych o umieszczenie 

lustra drogowego na skrzyżowaniu drogi powiatowej Gostków nr 1749 z drogą gminną  

nr 309006T (położoną równolegle do torów kolejowych) przy posesji 58A obok stacji PKP  

w miejscowości Gilów. Na skrzyżowaniu przy wyjeździe z drogi gminnej z powodu krzaków 

oraz postawionego betonowego płotu jest ograniczona widoczność. Miały tam miejsce kolizje 

z udziałem rowerzystów i samochodów, które były zgłoszone przez mieszkańców. Proszę  

o pozytywne rozpatrzenie interpelacji. 
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Radosław Bułka – zapytanie: 

Zwracam się do Wójta z zapytaniem w sprawie kompleksowego uporządkowania terenu jak  

i niektórych pojedynczych posesji osób prywatnych po wybudowanej kanalizacji sanitarnej  

w Ubyszowie. Pytanie dotyczy placu boiska szkolnego przy byłej szkole podstawowej oraz 

posesji prywatnych których właściciele nie podpisali protokołu po zakończonych pracach. 

 

Wyjaśnień na powyższe interpelacje i zapytanie udzielił Wójt Gminy informując, że dwie 

pierwsze interpelacje przekaże do zarządów dróg natomiast porządkowanie terenów po 

budowie kanalizacji odbywa się sukcesywnie i wszelkie niedociągnięcia będą przekazywane 

do firmy wykonującej to zadanie w celu ich realizacji, które objęte jest gwarancją. 

Ad. 6 

Przystępując do rozpatrzenia sprawozdania z realizacji Kompleksowego Planu Rozwoju Szkół 

w Gminie Bliżyn za 2023 rok Przewodniczący Rady poinformował, że wszyscy radni 

otrzymali sprawozdania, Komisja Oświaty, Kultury, Spraw Społecznych i Socjalnych 

pozytywnie oceniła realizację zadań ujętych w Kompleksowym Planie nie wnosząc uwag, 

pozostałe komisje również nie wniosły uwag, dlatego zapytał, czy ktoś z Radnych chciałby 

zabrać głos. 

W związku z brakiem chętnych do dyskusji Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania 

nad przyjęciem sprawozdań: 

Za przyjęciem sprawozdań z realizacji Kompleksowego Planu Rozwoju Szkół w Gminie Bliżyn 

za 2023 rok, głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0,  

w związku z czym sprawozdania zostały przyjęte przez Radę. 

 

Przed przystąpieniem do rozpatrzenia projektów uchwał Przewodniczący Rady zgłosił 

wniosek o odstąpienie od odczytywania uzasadnień i załączników do projektów uchwał. 

Za przyjęciem wniosku głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących 

się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty przez Radę. 

Ad. 7  

a) 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Przeciwdziałania Narkomanii oraz Innych 

Uzależnień na lata 2022-2025 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały.  

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian do Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Przeciwdziałania Narkomanii oraz Innych 

Uzależnień na lata 2022-2025 głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr LII/358/2023  

w sprawie wprowadzenia zmian do Gminnego Programu Profilaktyki  

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, Przeciwdziałania Narkomanii oraz Innych 

Uzależnień na lata 2022-2025. 

b) 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniego gminnego programu osłonowego 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024 – 2028 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały.  

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 
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Za przyjęciem uchwały w sprawie uchwalenia wieloletniego gminnego programu osłonowego 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024 – 2028 głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 

0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę  

Nr LII/359/2023 w sprawie uchwalenia wieloletniego gminnego programu osłonowego 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024 – 2028. 

c) 

Projekt uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

przyznania nieodpłatnej pomocy w zakresie dożywiania dla osób objętych wieloletnim 

rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028 odczytał Michał Jędrys 

– Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały.  

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

przyznania nieodpłatnej pomocy w zakresie dożywiania dla osób objętych wieloletnim 

rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028 głosowało 14 radnych, 

głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła 

Uchwałę Nr LII/360/2023 w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego 

uprawniającego do przyznania nieodpłatnej pomocy w zakresie dożywiania dla osób 

objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-

2028. 

d) 

Projekt uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania dla osób 

objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028 

odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania 

dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 

2024-2028 głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0,  

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr LII/361/2023 w sprawie określenia 

zasad zwrotu wydatków w zakresie dożywiania dla osób objętych wieloletnim rządowym 

programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028. 

e) 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 

Bliżyn na lata 2023-2035 odczytała Beata Ozan – Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały.  

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Gminy Bliżyn na lata 2023-2035 głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr LII/362/2023  

w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Bliżyn na 

lata 2023-2035. 

f) 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok 

odczytała Beata Ozan – Skarbnik Gminy. 
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Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały.  

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok 

głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z 

czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr LII/363/2023 w sprawie wprowadzenia zmian w 

budżecie Gminy Bliżyn na 2023 rok. 

g) 

Projekt uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków budżetowych, których niezrealizowane 

planowane kwoty nie wygasają z upływem roku budżetowego 2023 odczytała Beata Ozan – 

Skarbnik Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisja Budżetowa pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały. Pozostałe Komisje Rady zostały zapoznane z wykazem wydatków i nie 

wniosły uwag.  

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków budżetowych, których 

niezrealizowane planowane kwoty nie wygasają z upływem roku budżetowego 2023 głosowało 

14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada 

Gminy podjęła Uchwałę Nr LII/364/2023 w sprawie ustalenia wykazu wydatków 

budżetowych, których niezrealizowane planowane kwoty nie wygasają z upływem roku 

budżetowego 2023. 

Ad. 8 

Projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2024-2035 

odczytała Beata Ozan – Skarbnik Gminy. Odczytując projekt uchwały poinformowała, że  

w związku z podejmowaniem jej w roku bieżącym paragraf  7 dotyczący wejścia w życie 

uchwały otrzymuje pierwsze zapisane brzmienie a mianowicie że „Uchwała wchodzi w życie 

z dniem 1 stycznia 2024 roku.” 

Następnie Pani Skarbnik odczytała opinie Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach: 

1) Uchwałę Nr 106/2023 z dnia 7 grudnia 2023r. o projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2024-2035, 

2) Uchwałę Nr 92/2023 z dnia 30 listopada 2023r. w sprawie możliwości sfinansowania 

deficytu budżetu planowanego w projekcie uchwały budżetowej Gminy Bliżyn na 2024 rok. 

Opinie te są pozytywne i stanowią załączniki do protokołu. 

Przewodniczący Rady poinformował, że wszystkie Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały 

projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2024-

2035. Zapoznały się z pozytywnymi opiniami Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach. 

Komisje podkreśliły fakt zmniejszającego się długu gminy. W obecnej kadencji nie zaciągnięto 

żadnego kredytu a jedynie spłacano zadłużenie dzięki czemu dług systematycznie się 

zmniejszał i na koniec 2024 roku będzie stanowił 21,52%. Komisje wyraziły zaniepokojenie 

przesunięciem realizacji wielu zadań inwestycyjnych na lata następne.  

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 

2024-2035 wraz z pierwszym zapisem paragrafu 7 – Uchwała wchodzi w życie z dniem  

1 stycznia 2024r. głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 

0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr LII/365/2023 w sprawie Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Gminy Bliżyn na lata 2024-2035. 
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Ad. 9 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 2024 rok odczytała Beata 

Ozan – Skarbnik Gminy. Odczytała również opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Kielcach o projekcie uchwały budżetowej Gminy Bliżyn na 2024 rok (Uchwała Nr 107/2023 

z dnia 7 grudnia 2023r.). Opinia ta jest pozytywna i stanowi załącznik do protokołu. 

Przewodniczący Rady poinformował, że wszystkie Komisje Rady w dniach 18, 19 i 21 

grudnia 2023r. odbyły posiedzenia, dokonały analizy projektu budżetu na 2024 rok, zapoznały 

się z pozytywną opinią Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach i wydały opinie  

o projekcie budżetu na 2024 rok. Poprosił Przewodniczących Komisji o ich przedstawienie. 

Opinie Komisji kolejno przedstawili: 

1) Monika Gruszczyńska – Komisji Budżetowo-Finansowej, Rozwoju Gospodarczego  

i Gospodarki Gminy. W budżecie gminy na 2024 rok zaplanowano dochody w wysokości 

52.235.808,60zł, wydatki w kwocie 52.635.808,60zł w związku z czym wystąpił deficyt 

wynoszący 400.000zł, który zostanie pokryty wolnymi środkami z roku 2022.  

Komisja zauważa, że w budżecie gminy na 2024 rok wydatki majątkowe stanowią 31% 

wszystkich wydatków gminy na co wpływ ma pozyskanie środków ze źródeł zewnętrznych. 

Pozwoli to m.in. na budowę kanalizacji, dróg, remonty obiektów zabytkowych na terenie 

gminy. Wydatki bieżące na 2024 rok w stosunku do projektu budżetu na rok 2023 są wyższe  

o około 4.300.000zł, na co wpływ ma wzrost wynagrodzeń minimalnych, podwyżki 

nauczycieli, wyższe koszty utrzymania obiektów i infrastruktury komunalnej.  

W planowanym budżecie nie przewiduje się zaciągania nowych zobowiązań natomiast 

zabezpiecza się środki na wykup obligacji zaciągniętych w latach ubiegłych zgodnie z 

harmonogramem. Przewidywana kwota długu na koniec roku 2024 będzie wynosić 11.246.000 

zł uwzględniając wcześniejszy wykup obligacji w roku 2023.  W związku z tym zauważa się, 

że wskaźnik zadłużenia ma tendencję spadkową.  

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2024 rok (3 głosy za). 

2) Dorota Cukrowska - Komisji Oświaty, Kultury, Spraw Społecznych i Socjalnych. Komisja 

pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2024 rok (4 głosy za). 

3) Krzysztof Jurek – Komisji ds. Infrastruktury Komunalnej, Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska. Komisja opiniując projekt budżetu na 2024 rok pozytywnie ocenia działania 

inwestycyjne z zakresu infrastruktury komunalnej takie jak rozbudowa sieci kanalizacyjnej  

i wodociągowej, z zakresu infrastruktury sportowej takie jak modernizacja boisk orlik, boisk 

wielofunkcyjnych, placów zabaw. Planowane są inwestycje w infrastrukturę drogową, 

kompleksową modernizację i zagospodarowanie terenu wokół zalewu w Bliżynie.  

W inwestycjach nie pominięto również obiektów zabytkowych. Komisja wnosi o dalsze 

projektowanie i rozbudowę sieci kanalizacyjnej na terenie gminy. 

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2024 rok (4 głosy za,  

1 wstrzymujący się). 

4) Wiesław Gregiel – Komisji Rewizyjnej. Zadłużenie gminy na 31.12.2024r. wyniesie 

11.246.000zł co stanowi 21,52% w stosunku do planowanych dochodów ogółem. Porównując 

zadłużenie na początek i koniec roku 2023 zauważa się jego spadek o 4,4%, na co wpływ ma 

wcześniejszy wykup obligacji w kwocie 1.000.000zł oraz zwiększenie dochodów bieżących. 

Gmina w 2024 roku nie planuje zaciągnięcia nowych kredytów, w związku z czym zadłużenie 

ulega zmniejszeniu. W dalszym ciągu niepokojącym zjawiskiem jest znaczny wzrost kosztów 

obsługi długu związany z utrzymującymi się wysokimi stopami procentowymi. 

Budżet na 2024 rok jest budżetem deficytowym, który zostanie pokryty z wolnych środków 

wynikających z rozliczenia roku 2022. W budżecie największa kwota dotyczy budowy 

kanalizacji, dróg, remontów obiektów zabytkowych w związku z otrzymaniem dofinansowania 

w ramach Programu Polski Ład oraz Funduszu Dróg Samorządowych. Pozostałe zadania ujęte  

w budżecie realizowane są w większości ze środków funduszu sołeckiego.  
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Komisja ponadto zwraca uwagę na rosnące koszty związane z bieżącą działalnością gminy co 

nie pozwala na realizacje nowych inwestycji, których oczekują mieszkańcy.  

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2024 rok (3 głosy za,  

1 wstrzymujący się). 

5) Szymon Mastalerz – Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Odnosząc się do projektu budżetu 

gminy na 2024 rok Komisja stwierdza, że dochody budżetowe wynoszą 52.235.808,60zł 

natomiast wydatki 52.635.808,60zł. Deficyt budżetu roku 2024 w wysokości 400.000zł 

zostanie pokryty z wolnych środków z roku 2022. Środki przeznaczone na inwestycje to kwota 

16.467.467,60zł, które pozwolą m.in. na budowę kanalizacji, budowę i remonty dróg oraz 

remonty konserwatorskie obiektów zabytkowych na terenie gminy. Komisja zauważa wzrost 

wydatków bieżących związanych z utrzymaniem jednostek samorządowych.  

Komisja pozytywnie zaopiniowała projekt budżetu gminy Bliżyn na 2024 rok (4 głosy za,  

1 wstrzymujący się). 

Głos w sprawie projektu budżetu gminy na 2024 rok, opinii Komisji zabrał Mariusz 

Walachnia – Wójt Gminy. Budżet gminy opiewa na kwotę ponad 52 mln zł i jest to najwyższy 

budżet w historii jaki przyszło uchwalać, co napawa optymizmem. Stwierdził, że zauważalne 

jest po analizie budżetu, co również podkreśliły komisje rady, że jest to budżet znaczący pod 

kątem realizacji zadań inwestycyjnych. Głównie są to inwestycje kanalizacyjne w Ubyszowie, 

Gostkowie i Gilowie za ponad 20 mln zł. Oprócz tego będzie realizowana dodatkowo budowa 

kanalizacji w części Ubyszowa i Gilowa, które nie znalazły się w pierwszych naborach. Także 

pokaźne środki ponad 4 mln zł znalazły się na budowę dróg: ul. Skrajną i Źródlaną w Bliżynie, 

drogę w Kopciach i w Górkach. Oprócz tego ze środków z funduszu na ratowanie zabytków  

w wysokości ponad 1,5 mln zł zaplanowane jest wykonanie elewacji zameczku, zabezpieczenie 

wieży ciśnień oraz trzy inwestycje przy zabytkach kościelnych związanych z remontem 

ogrodzeń. Również powstają nowe projekty na budowę dróg: w Płaczkowie Piechotnym na 

krótkim odcinku, ul. Piaskowa od szkoły do cmentarza i na nowym osiedlu koło  

ul. Langiewicza i Kościuszki. Z funduszu sołeckiego projektowane będą drogi: Kucębów 

Odcinek i Bugaj. Zabezpieczono również środki na budowę wodociągu w rejonie  

ul. Rudowskiego. Opóźnia się nieco realizacja zadań w ramach programu Miast Północy, nie 

udało się jeszcze opracować strategii ale środki dla gminy Bliżyn w wysokości 2.880tys. zł są 

zabezpieczone i oczekują na uruchomienie przetargów na zadania w Gostkowie, Kopciach 

i Mroczkowie. Zadania oświetleniowe realizowane w ramach funduszu sołeckiego będą  

w ramach możliwości dofinansowywane w trakcie roku budżetowego, jeśli zajdzie taka 

potrzeba. Także istnieje szansa pozyskania środków na samochody pożarnicze w Sorbinie  

i w Bliżynie. Biorąc pod uwagę przedstawioną analizę Wójt stwierdził, że przyszłoroczny 

budżet jeszcze się zwiększy w trakcie realizacji. Dochody gminy są niedoszacowane   

w podatkach ponieważ zmniejszyły się udziały na skutek różnego rodzaju zwolnień. To na co 

należy zwrócić uwagę, a taką również zauważyły komisje, to znaczny wzrost wydatków 

bieżących. Same podwyżki na 2024 rok we wszystkich jednostkach pochłaniają kwotę 

1.800tys.zł. Wpływ na wzrost wydatków bieżących mają również ceny energii, paliw. Także 

podwyżki nauczycieli również mogą wzorem lat ubiegłych skutkować dołożeniem środków 

przez samorządy. Podsumowując Wójt stwierdził, że mimo wszystko jest to najlepszy budżet 

w tej kadencji bo zaplanowane ponad 16 mln zł na inwestycje to ogromna kwota.  

Dyskusja 

Sławomir Młodawski wyraził opinię odnośnie budżetu na przyszły rok. Może w niektórych 

kwestiach radny się powtórzy ale warto, bo to są pozytywne efekty pracy Pana Wójta, Pana 

Sekretarza. Jest to ostatni w tej kadencji a zarazem największy budżet, ponad 52 mln zł, jaki 

przyjdzie uchwalić tej radzie. Dużą kwotę stanowią dotacje z Polskiego Ładu na budowę 

kanalizacji w Ubyszowie, Gostkowie i Gilowie, uzyskanie promes z rządowego funduszu dróg 

na drogi Górki, Kopcie, środki z programu odbudowy zabytków na inwestycje przy kościołach: 
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św. Rocha w Mroczkowie oraz św. Zofii i św. Ludwika w Bliżynie, zabezpieczenie wieży 

ciśnień czy wykonanie elewacji zameczku. Podkreślił zasługi władz gminy: Wójta i Sekretarza 

w pozyskaniu tych środków, za co należą im się podziękowania. Radny zwrócił również uwagę 

na niewielki wkład własny przy tych inwestycjach, który waha się od 2 do 20%. Nawiązał przy 

tym do lat wcześniejszych kiedy gmina wykonując termomodernizację budynku Urzędu, szkół 

czy OSP musiała emitować obligacje za kwotę 3.600tys.zł a przy odbudowie zalewu w Bliżynie 

zaciągnąć kredyt w wysokości 1.600tys.zł. Dlatego obecnie jest naprawdę czym się pochwalić. 

Za dobre posunięcie radny również uznał wykonywanie zimowego utrzymania dróg we 

własnym zakresie i ma nadzieję, że w roku bieżącym już nie powtórzą się problemy z ubiegłego 

sezonu zimowego. Występujący deficyt w budżecie w wysokości 400tys.zł zostanie pokryty  

z wolnych środków, więc nie zachodzi potrzeba zaciągania kredytu czy emisji obligacji. Nie 

udało się ująć w budżecie wszystkich wniosków ale zdaniem radnego zastosowane cięcia nie 

odbiły się znacząco na składających wnioski. Na szczególne podkreślenie zasługuje fakt, że  

w obecnej kadencji nie zaciągnięto żadnego kredytu a mimo to realizowano zadania  

o mniejszym lub większym zakresie. Za to należą się podziękowania władzom gminy. Radny 

ponadto podziękował za środki na wykonanie projektu wodociągu na ul. Rudowskiego, za 

środki na zabezpieczenie XIX-wiecznej wieży ciśnień, a także na te mniejsze zadania jak 

powstanie nowego przystanku przy ul. Kościuszki czy nowego słupa ogłoszeniowego, a także 

innych, drobnych prac, które zgłaszali za jego pośrednictwem mieszkańcy ul. Zgodnej. Martwi 

natomiast radnego brak porozumienia z mieszkańcami ul. Rudowskiego. Wchodziła tam w grę 

kwestia wykupu gruntów pod drogę, ale po wykonanej wycenie, mieszkańców nie 

satysfakcjonowała cena. Radny ma jednak nadzieję, że uda się to zadanie doprowadzić do 

końca i zawrzeć porozumienie bo służy to obydwu stronom. Kończąc swoje wystąpienie radny 

podziękował Pani Skarbnik i Panu Wójtowi za opracowanie budżetu, któremu udzieli poparcia. 

Monika Gruszczyńska podkreśliła fakt, że gdyby nie było dofinansowania to nie udałoby się 

umieścić w budżecie tylu inwestycji. Dlatego radna wyraziła zaniepokojenie dla kolejnego 

budżetu, bo analizując WPF widoczne są zagrożenia polegające na przesunięciu zadań na 

kolejne lata. Biorąc pod uwagę ten budżet, niestabilną sytuację geopolityczną, galopującą 

inflację co ma związek z cenami usług a będzie to  miało związek z podpisywaniem umów na 

realizację kolejnych inwestycji oraz dużo gmin podobnych do naszej, którym udało się 

pozyskać dofinansowanie na realizacje kolejnych, ambitnych zamierzeń, nie możemy 

zapominać o szybkim ogłaszaniu kolejnych przetargów, bo będzie duża konkurencja na rynku  

w poszukiwaniu wykonawców. 

Krzysztof Olczyk wyraził zadowolenie z faktu, że udało się opracować budżet na 2024 rok, że 

są pozytywne opinie RIO natomiast nie do końca jest zadowolony jako mieszkaniec bo 

zaplanowane miejsce integracji w Kucębowie w poprzednich latach na 2026 rok zostało 

przesunięte na 2031 rok. Dlatego nie można mówić o zrównoważonym rozwoju sołectw. 

Ponadto radny zapytał o środki jakie są przeznaczone w budżecie na 2024 rok na remonty 

cząstkowe dróg bo w kwocie 292.500zł mieszczą się wydatki również na udrożnienie rowów  

i naprawy sprzętu. Zapytał, czy jest to kwota około 100tys.zł jak w latach poprzednich, czy 

może większa i czy niewykorzystane środki z roku 2023 zasilą te wydatki.  

Wyjaśnień w tej sprawie udzieliła Beata Ozan – Skarbnik Gminy, która przedstawiła 

szczegółowy podział środków: w rozdziale 60016 na remonty cząstkowe ogólne zaplanowano 

120tys.zł, na remonty cząstkowe dróg materiałem kamiennym 70tys.zł, na  przepusty w ciągu 

dróg 40tys.zł, na udrożnienie rowów i ścinkę poboczy 40tys.zł, w rozdziale 60017 na remonty 

dróg wewnętrznych zaplanowano 70tys.zł.  

Powyższą wypowiedź uzupełnił Wójt dodając, że w roku bieżącym po objeździe wiosennym 

dróg przez komisję infrastruktury dodano 150tys.zł na remonty cząstkowe dróg ze względu na 

liczne uszkodzenia nawierzchni po okresie zimowym. Nawiązując do wypowiedzi radnego 

Krzysztofa Olczyka chodzi o naprawę fragmentu drogi Kucębów Odcinek. Ze względu na 
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występujące tam najprawdopodobniej podskórne wody ten odcinek jest ciągle naprawiany  

i zostanie on po raz kolejny wyremontowany w połowie roku przy okazji budowy drogi do 

Kopci. Odnosząc się natomiast do wypowiedzi radnej Moniki Gruszczyńskiej to przesunięcie 

zadań w WPF-ie na kolejne lata wynika z konieczności zachowania odpowiednich wskaźników 

przy tworzeniu budżetu a bardzo trudno jest obecnie zaplanować dochody, które gmina utraciła 

między innymi z powodu udziału w podatku na skutek podniesienia kwoty wolnej od podatku. 

Otrzymanie w trakcie roku 2.200tysł nie uzupełniło w pełni utraconych dochodów a różnica 

jeszcze może się powiększyć gdy kwota wolna od podatku zostałaby podniesiona do 60tys.zł. 

Dlatego gmina nie jest w stanie zaplanować wiarygodnych dochodów ze względu na 

niestabilność finansów samorządów. Wójt dodał, że w swoim wystąpieniu pominął jeszcze 

jedną dużą zaplanowaną inwestycję jaką jest rewitalizacja zalewu bliżyńskiego za kwotę ponad 

5 mln zł. 
Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 2024 rok głosowało 

14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada 

Gminy podjęła Uchwałę Nr LII/366/2023 w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Bliżyn na 

2024 rok. 

Wójt podziękował za przyjęty budżet przez radnych a w szczególności za jednomyślność przy 

jego podejmowaniu, co chyba ma miejsce pierwszy raz w tej kadencji.  Podziękował 

Skarbnikowi gminy, pracownikom, komisjom za pracę nad budżetem. Ma nadzieję, że uda się 

wykonać więcej niż 100% zaplanowanych zadań.  

Ad. 10 

Protokół Nr 33/2023 z kontroli Komisji Rewizyjnej przeprowadzonej w dniu 7 grudnia 2023r. 

w Urzędzie Gminy Bliżyn w zakresie przetargów przeprowadzonych w ramach ustawy  

o zamówieniach publicznych w 2023 roku odczytała Genowefa Supernat – Członek Komisji 

Rewizyjnej. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad zatwierdzeniem protokołu z kontroli 

Komisji Rewizyjnej.  

Za zatwierdzeniem protokołu Nr 33/2023 z kontroli Komisji Rewizyjnej przeprowadzonej  

w dniu 7 grudnia 2023r. w Urzędzie Gminy Bliżyn w zakresie przetargów przeprowadzonych 

w ramach ustawy o zamówieniach publicznych w 2023 roku, głosowało 11 radnych, głosów 

przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 3, w związku z czym protokół został zatwierdzony 

przez Radę. 

Ad. 11 

Informacje, komunikaty i oświadczenia: 

Przewodniczący Rady złożył wszystkim najlepsze życzenia noworoczne, do których dołącza 

się Pani Wicestarosta Anna Leżańska oraz Pan Jerzy Żmijewski – Radny Powiatowy. Ponadto 

Przewodniczący zwrócił się do Wójta, aby na przyszłość przekazując życzenia do parafii były 

one również składane od Rady Gminy a nie tylko od Wójta. 

Ad. 12 

Obrady sesji trwały od godz. 1005 do godz. 1205. 

Pięćdziesiątą drugą sesję Rady Gminy Bliżyn zamknął Jacek Krzepkowski – Przewodniczący 

Rady dziękując wszystkim za udział. 

 

Protokolant 

 

 

Anna Kowalik 

 


